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افق صنعت هوايي روشن است
 يک کارشناس صنعت 
هوايي معتقد اس��ت: با 
وج��ود اقداماتي که در 
طول سال هاي گذشته 
براي بهبود شرايط اين 
صنع��ت انجام ش��ده 

هن��وز نمي ت��وان از بهبود اوض��اع و تغيير قطعي صنعت هوايي 
ايران در قياس با گذشته سخن گفت.محمد بشارتي در گفت وگو 
با ايسنا، با بيان اين که به عملکرد وزارت راه و شهرسازي دولت 
يازدهم با اغماض نمره قبولي مي دهم، اظهار کرد: با وجود آنکه 
در اين چهار سال تلاش شد اقداماتي مثبت در دستور کار قرار 
گيرد و شرايط براي توسعه دوباره اين بخش مهم فراهم شود، اما 
در عمل آنچه اتفاق افتاده با هدف گذاري هاي کلان فاصله اي 
جدي دارد.وي ادامه داد: هرچند نمي توان شرايط سخت تحريم 
و محدوديت ه��اي اقتص��ادي موج��ود را فراموش کرد و به آنها 
توجهي نداشت، اما آنچه بيشترين اهميت را دارد نياز به تغيير 
قطعي در شرايطي است که هنوز مانند قبل ادامه پيدا مي کند.
اين کارشناس صنعت هوايي با اشاره به نياز ايران به خريد ۴۰۰ 
فروند هواپيماي مس��افرتي صرفا براي پاس��خ دادن به نيازهاي 
امروز بازار ايران، توضيح داد: ما امروز با شرايطي روبه رو هستيم 
که نزديک ۹۰ درصد از بازار ايران از سوي شرکت هاي حمل 
و نقل خارجي مديريت مي ش��ود. امروز ش��رکتي مانند ايران اير 
۴۵ هواپيما دارد که از اين ميان حدود ۷۰ درصد آنها زمين گير 
هس��تند و ب��ه جز هواپيماهاي ماه��ان تعداد هواپيماهاي ديگر 
شرکت ها شايد به ۱۰ فروند نرسد.بشارتي ادامه داد: اگر ما قصد 
داريم با ايرلاين هاي منطقه مانند قطر و امارات متحده عربي 
رقابت کنيم نياز به وارد ش��دن تعداد بس��يار زيادي هواپيماي 
جديد خواهد بود هرچند پس از سال هاي طولاني هفت فروند 
هواپيما به ايران وارد شده، اما اين هواپيماها براي شرايط ايران 
حتي مسکن نيز نيستند.وي با بيان اين که با تغييرات به وجود 
آمده لغو تحريم ها و اقدامات ابتدايي صورت گرفته افق صنعت 
هوايي کشور روشن است، خاطر نشان کرد: براي رسيدن به اين 
افق روشن نياز به انجام اقداماتي جدي داريم تا ساختار صنعت 
هوايي ايران با تغييرات روز جهاني همراه شود. براي آنکه بتوان 
به وزارت راه و شهرس��ازي دولت قبل نمره اي بالاتر داد بايد 
بس��ياري از ش��رايط امروز اين صنعت تغيير کند و امکان رقابت 

با شرکت هاي منطقه و حتي جهان فراهم شود.

رونق ساخت و ساز 
به معناي خروج بازار  از رکود نيست

دس��ت ان��درکاران بازار 
مسکن معتقدند افزايش 
کارگاه هاي س��اختماني 
ب��ه معن��ي خ��روج بازار 
از رک��ود نيس��ت و در 
عي��ن ح��ال ب��ه اذعان 

مس��ئولان،آنچه به تدريج رونق خواهد گرفت، بازار مس��کن 
مصرفي است، نه دلالي. 

به گزارش خبرنگار مهر طي روزهاي اخير يک مقام مسئول در 
مرکز آمار ايران از افزايش ۲۵.۵ درصدي پروانه هاي ساختماني 
در بخش مس��کوني تهران در زمس��تان س��ال ۹۵ خبر داده و 
پيش بيني کرده بود با توجه به اينکه اين پروانه هاي س��اخت 
و س��از در زمس��تان سال گذشته صادر شده اند، طي فصول بهار 
و تابس��تان س��ال جاري که بيش��ترين بازه زماني ساخت و ساز 
در کشور محسوب مي شوند، اين پروانه هابه افزايش ساخت و 
س��از منجر ش��وند به خصوص که بر اساس آمار اشتغال در بهار 
امسال، شاغلان بخش ساخت و ساز افزايش حدودا ۱۰۰ هزار 

نفري نسبت به بهار ۹۵ داشته اند.
ب��ا توج��ه ب��ه اين که يکي از اصلي ترين مش��کلات موجود در 
بخش مسکن، وجود تعداد زيادي خانه خالي )۲ ميليون و ۶۰۰ 
هزار واحد مسکوني بر اساس اعلام نتايج سرشماري نفوس و 
مس��کن س��ال ۹۵( است، بنابراين سمت عرضه در بازار مسکن 
با خللي مواجه نيس��ت؛ هر چند که طرح جامع مس��کن ميزان 
نياز کشور به سالانه ۹۰۰ هزار واحد مسکوني را تأييد مي کند، 
ب��ا اي��ن ح��ال به دليل عدم تقويت س��مت تقاضا و قدرت خريد 
پايين خانوارها، حتي در صورتي که واحدهاي مسکوني در حال 
س��اخت منطبق با الگوي مصرف باش��ند، باز هم توانايي خريد 
واحدهاي مسکوني نوساز براي خانوارها با چالش هاي متعددي 
روبه رو اس��ت که برقرار کردن تناس��ب ميان خروج س��اخت و 
س��از از رک��ود ب��ا خروج بخش مس��کن از رک��ود را امکان پذير 
نمي کند به خصوص که انباشت پروانه هاي ساختماني صادره 
بدون ش��روع به س��اخت طي سال هاي اخير نشان مي دهد که 
نمي توان بر پايه امار پروانه هاي ساختماني، پيش بيني درستي 

از آينده ساخت و ساز داشت.
مظاهري�ان: رش�د ���۵.۶ درص�دي قيمت مس�کن به معني 

فاصله گرفتن دلالان از بازار است
حامد مظاهريان در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره خروج ساخت 
و ساز از رکود و تناسب آن با خروج مسکن از رکود گفت: آماري 
که مرکز آمار ارائه مي دهد بر اساس داده هاي متفاوتي از آمار 
ارائه شده از سوي وزارت راه و شهرسازي است؛ چراکه امار اين 

وزارت را الگوي مصرف مسکن و ساختمان تعيين مي کند.
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي افزود: آنچه 
ما در اين وزارت دنبال مي کنيم خروج مسکن مصرفي از رکود 
است نه خروج مسکن سفته بازانه از رکود. بنابراين آمار اين مرکز 
نمي تواند بيانگر قطعي آغاز دوره هاي رونق يا اتمام دوره هاي 
رکود بازار مس��کن باش��د.وي با اشاره به افزايش ۵.۶ درصدي 
ميانگين قيمت مسکن در تهران در ماه هاي اخير بر اساس آمار 
وزارت راه و شهرسازي اظهار کرد: اين ميزان افزايش قيمت ها 
که کمتر از ميانگين تورم ماهيانه چند ماه گذشته است، بهترين 
نشانه براي پيش بيني رشد بازار با شيب کند قيمتي است و ما 
از اين موضوع کاملا رضايت داريم چراکه نشان مي دهد بازار 
مس��کن به س��مت رفع نياز واقعي خانوارها در حرکت بوده و از 

معاملات سفته بازانه فاصله زيادي گرفته است.
انحراف از ساخت و ساز مصرفي کنترل نشده است ���

محمدرضا معظمي، کارشناس مديريت ساخت نيز در گفت وگو 
با خبرنگار مهر درباره خروج ساخت و ساز از رکود اظهار کرد: 
آنچه در جريان رونق س��اخت و س��از در تهران ديده مي ش��ود، 
اين اس��ت که همچنان الگوي مصرف رعايت نمي ش��ود.وي با 
بيان اينکه بسياري از سازندگان ترجيح مي دهند ساخته هايشان 
مدت بيش��تري بدون فروش بماند ولي از س��ود مورد نظر خود 
کوتاه نمي آيند گفت: به همين دليل به سمت ساخت واحدهاي 
مس��کوني مورد نياز جامعه در محله هاي کمتر لوکس حرکت 
نمي کنند.کارش��ناس مديريت س��اخت ادامه داد: بس��يار ديده 
مي ش��ود که مس��کن سازان س��اختمان هاي زير ۲۰ سال را در 
مناطق گران قيمت تهران تخريب و نوسازي مي کنند اما حاضر 
نيستند در بافت هاي فرسوده پايتخت که بيشتر در مناطق مياني 
شهر وجود دارند به ساخت و ساز بپردازند. بنابراين اينکه گفته 
مي ش��ود س��اخت و س��از از رکود خارج شده، به نظر من به معني 

خروج بازار مسکن از رکود نيست.

پيشخوان

راه ومسکن

در هياهوي انتخابات رياست جمهوري دوازدهم 
و حالا هم بحث راي اعتماد به وزراي پيشنهادي 
و انواع بحث هاي سياسي و اقتصادي و اجتماعي، 
موضوعاتي که به نوبه خود مهم هم هستند مغفول 
مانده ان��د و ب��ه هر دليل يادي از آن ها نمي ش��ود. 
از جمل��ه اي��ن بحث ها يکي ه��م بحث وضعيت 
آش��فته معماري و نماي س��اختمان ها و همچنين 
دکوراس��يون و معماري داخلي منازل اس��ت که با 
کمترين نظارت، تقريبا به حال خود رها شده است 
و اگر نظارتي هم هست در حد رعايت برخي آيين 
نامه ها و بخش��نامه هايي است که مدت هاست از 
تاريخ صدور آن ها مي گذرد و بازبيني و تجديد نظر 
لازم در آن ها صورت نگرفته است. نتيجه اين که از 
ابتداي ورودي شهرهاي کشورمان و به خصوص 
ته��ران ب��ا انواع س��بک ها و طرح هاي که بعضي 
از آن ها هم تابع هيچ قاعده و رويکردي نيس��ت 
مواجه مي شويم . در اين ميان استثناهايي هم کم 
و بي��ش وج��ود دارد که البته تاريخ ايجاد و احداث 
آن ه��ا به خيلي قب��ل از زمان حاضر برمي گردد و 
اي��ن همان معماري ها و نماهايي اس��ت که حال 
گردش��گران خارجي را خ��وب مي کند و از ديدن 
آن مناظر سرشوق مي آيند ولي در بقيه موارد بي 
سليقگي ها و شلختگي هاي نماهاي ساختمان ها 
هي��چ ح��س خاص و خوش��ايندي را در بيننده بر 
نمي انگيزد و بي آن که بدانيم در روان و خلقيات 
ما تاثير مي گذارد و در برخوردهايمان با ديگران و با 
محيط زندگيمان تاثيرات زيرپوستي ناخوشايندي 
را برج��اي مي گذارد ک��ه خروجي و نتيجه نهايي 
آن آش��فتگي هاي روحي و ذهني زيانبار است. به 
اي��ن بهانه بر آن ش��ديم تا ب��ا خانم دکتر ندا رفيع 
زاده عض��و مرک��ز تحقيقات راه و مس��کن وزارت 
راه و شهرس��ازي گفتگويي داش��ته و جوياي نظر 

ايشان باشيم.
به آينده اميدوار هستيم ���

رفي��ع زاده در پاس��خ ب��ه اين س��ئوال که آيا جاي 
خال��ي پرداخت��ن به بحث معماري و شهرس��ازي 
در روزهاي اخير احس��اس مي ش��ود ياخير پاسخ 
مي دهد: متاسفانه همين طور است که مي گوييد.
عضو مرکز تحقيقات راه و مسکن ادامه مي دهد: 
نه تنها در روزهاي اخير بلکه در چند س��ال اخير 
ه��م وض��ع به همين منوال اس��ت و ش��رايط به 
س��متي رفته اس��ت که بيش��تر به موضوع حمل و 
نقل پرداخته مي ش��ود و هم بحث معماري و هم 
بحث مسکن در مراحل بعدي اهميت قرار گرفته 
اس��ت. رفي��ع زاده در ب��اب چرايي اين امر توضيح 

مي دهد: متاسفانه امروزه خيلي از موارد در رکود به 
سر مي برند و دامنه اين رکود هم به بحث مسکن 
و معماري کش��يده ش��ده است و بايد منتظر ماند و 
ديد که چه پيش مي آيد. کارشناس ارشد معماري 
در پاس��خ به اين پرس��ش که چش��م انداز شما در 
باره آينده موضوع معماري چيست مي گويد: من 
خوش��بين هس��تم، اما من و همکارانم کارشناس 
هستيم و اهرم و قدرت اجرايي نداريم که بتوانيم 
در رسيدن به اين چشم انداز خوشبينانه موثر باشيم 
و به همين دليل بايد فقط خوشبين باشيم و اميدوار 
که اتفاقات خوبي در اين حوزه بيفتد. از رفيع زاده 
مي پرسيم آيا اتفاق مهم و قابل تاملي در گوشه کنار 
مملک��ت و در مرک��ز در حوزه معماري در روزهاي 
ج��اري رخ داده اس��ت ک��ه قابل درنگ و پيگيري 
باش��د، پاس��خ اين است: نه متاسفانه، خبر خاص و 
قابل تاملي وجود ندارد و به همان نس��بتي که در 
حوزه مسکن رکود حاکم است در بخش معماري 
هم وضعيت راکد است و خبر مهمي اتفاق نيفتاده 
است که قابل تامل باشد. نظر او را در باره اتفاقات 
مجلس و انتخاب دوباره آقاي عباس آخوندي به 
وزارت راه و شهرسازي و تاثيري که اين انتخاب 
در آينده حوزه معماري و شهرسازي مي تواند داشته 

باش��د جويا مي شويم، وي معتقد است: اميدواريم 
در دوره جدي��د ب��ا توجه بيش��تر به حوزه معماري 
و شهرس��ازي و ب��ا ابت��کار عم��ل در اين زمينه و 
ني��ز ب��ه کارگيري خلاقيت در جهت ايجاد تحول 
در وضعيت معماري ش��هرها شاهد شکوفايي امر 
مسکن و ساختمان و ساماندهي معماري و نماي 

شهرها باشيم.
نماي شهر با ما حرف مي زند ���

علي س��لطاني فر - طي س��ال هاي اخير افزايش 
چشم گير گرايش مردم به زندگي در شهر و رشد 
بي رويه شهرنش��يني، تقاضاي فزاينده يي را براي 
تهيه مسکن در پي داشته است و اين موضوع نيز 
مش��کلات متعددي را در زمينه توسعه شهري به 
وجود آورده است. در پاسخ به اين نياز شهروندان، 
بيشتر توليدکنندگان مسکن به دليل اينکه به دنبال 
فروش سريع و بازگشت سرمايه خود هستند، لذا 
سعي در هرچه بيشتر مطرح کردن خود در محله 
مسکوني و نمايشي متمايز از بناي خود دارند و به 
همين دليل موجب ناهماهنگي نماي ساختمان ها 
در سطح شهر شده و بر آشفتگي بصري شهر دامن 
مي زنند. اين در حالي است که امروزه مفهوم زندگي 
در شهر ابعادي پيچيده تر ازگذشته پيدا کرده است 

و زندگي در کلان ش��هرها صرفا به معناي محلي 
براي اسکان نيست. جداي از ده ها و بلکه صدها 
مشکل و معضلي که زندگي شهري امروز به دليل 
تراکم ش��ديد، ترافيک س��نگين، انواع آلودگي ها 
و... ... ب��ه شهرنش��ينان وارد مي کن��د نوع مبلمان 
شهري، نماي ساختمان ها و ساير مواردي که به 
ويژگي هاي بصري شهر مربوط مي شود تاثيرات 
محرزي بر ساختار زندگي به ويژه در کلان شهرها 
دارد. به اعتقاد کارشناسان معماري و متخصصان 
شهرس��ازي نماي شهر از چنان هويتي برخوردار 
اس��ت ک��ه به تعبير و تمثيل��ي، با ما حرف مي زند. 
متاسفانه در اکثر شهرهاي ما زبان مشترکي بين 
نماها وجود ندارد، نه فرهنگ مشترکي براي بيان 
دارند، نه مصالح يکساني به کار گرفته اند و نه سبک 
مش��خصي را دنبال مي کنند. کلان ش��هر تهران 
از اين منظر به ش��دت آس��يب پذير است و يکي از 
ويژگي هاي منفي اين ش��هر نماي بصري آشفته 
و مبلم��ان نام��وزون آن اس��ت که نه تنها تردد در 
تهران را دچار مش��کل و نوعي س��ردرگمي کرده، 
بلکه آلودگي هاي بصري بسياري را به وجود آورده 
است. چنين وضعيتي بي شک آسيب هاي بسياري 
در ابعاد اجتماعي، فردي و رواني به ش��هروندان 

وارد مي کن��د و موج��ب کاهش نش��اط در زندگي 
شهري مي شود. اين در حالي است امروزه در اکثر 
کش��ورهاي دنيا و در بس��ياري از شهر هاي بزرگ 
جهان، ضوابط و مقررات ويژه يي در ارتباط با سيما 
و کالبد شهر وجود دارد و گروهي از برجسته ترين 
اف��راد با تخصص ه��اي مرتبط هنر زيبا س��ازي 
و زيبايي شناس��ي ب��ه کنت��رل طرح هاي بزرگ و 
کوچک معماري و شهري از نقطه نظر هماهنگي 
نماي بيروني ساختمان ها و محيط شهري يعني از 
جنبه هاي رنگ، حجم، مصالح مناسب، فضاي پر 
و خالي نما، رعايت اصول هماهنگي و تناس��بات 

و... مي پردازند.
توجه و حساسيت مسوولان شهري به مبلمان و 
نماي ش��هري نه تنها موجب تس��هيل رفت و آمد 
در شهر مي شود بلکه فضايي آرامش بخش براي 
ش��هروندان ب��ه وجود م��ي  آورد. اين توجه و دقت 
درعين حال يک سرمايه گذاري مناسب در عرصه 
گردشگري محسوب مي شود. در واقع تمامي آناني 
که از ديرباز به قصد سياحت، از شهري به شهري 
يا از کشوري به کشور ديگر مي رفته اند، در بخشي 
از س��فر خود به تماش��اي آن چيزي پرداخته اند که 
جلوه يي از هنر معماري بوده اس��ت. بس��ياري از 
کس��اني که به عنوان گردش��گر از کش��ور يا شهر 
خود به کش��ور يا ش��هر ديگري مي روند علاوه بر 
تماش��اي بناهاي تاريخ��ي و جاذبه هاي طبيعي، 
بخش اعظمي از رضايت خود را ناش��ي از آرامش 
و زيبايي و نظم بصري شهر يا کشوري مي دانند 
که به آن سفر کرده اند. خوشبختانه در سال هاي 
اخير پس از مطرح شدن دوباره اهميت فضاهاي 
عموم��ي و ارزش زندگ��ي ش��هري، موضوع نما 
اهميت دوباره يي يافته است. لذا با توجه به اهميت 
موضوع و مواردي که ذکرشد بررسي ميداني طرح 
س��اختمان ها ب��ا بناهاي اط��راف از لحاظ کيفيت 
طرح معماري، نماي ساختمان، تناسب حجم آن 
با س��اختمان هاي اطراف، زيبايي طرح و مصالح 
مورد استفاده و… ضروري بوده و گامي موثر در 
بالا بردن کيفيت نماهاي شهري است. بي شک 
در اين زمينه نقش قانون گذاري و نظارتي شوراي 
شهر بسيار اهميت دارد و همچنين نقش و سهم 
کارشناس��ي سازمان ميراث فرهنگي براي حفظ 
هويت و اصالت معماري شهر محرز است و بالاخره 
دقت نظر شهرداري در فرآيند اجرا، به عنوان ضلع 
س��وم اين مثلث، مطرح مي ش��ود و تعامل اصولي 
اين سه مجموعه مي تواند موجب ارتقاي کيفيت 

بصري، نما و مبلمان شهر شود.

عضو مرکز تحقيقات مسکن و شهرسازي در گفتگو با» تجارت« تشریح کرد؛

آثار زیانبارآشفتگی در معماري شهري

نوسازي بافت فرسوده ، توسعه شهرهاي مياني   بهره برداري از آزادراه آبيک تا ۲ سال آیندهبهره برداري از ۹۱۹ کيلومتر خط ریلي تا پایان سال
مديرعامل ش��رکت س��اخت و توس��عه 
زيربناهاي حمل و نقل گفت: در س��ال 
جاري س��اخت ۹۱۹ کيلومتر مسير ريلي 
جديد به پايان مي رس��د که اين اقدامات 
معادل عملکرد ۵ ساله اقدامات در حوزه 

ريلي است. 
خيرالله خادمي با اش��اره به اقدامات وزارت راه و شهرس��ازي در 
حوزه توس��عه ش��بکه ريلي در طول چهار س��ال گذش��ته، اظهار 
داش��ت: وزارت راه وشهرس��ازي در س��ال ۹۲ براي تس��ريع در 
تکميل و س��اخت پروژه هاي وس��عه شبکه ريلي کشور، اولويت 
بن��دي انج��ام داد که براس��اس اي��ن اولويت بندي ه��ا بتوانيم 
 پروژه هاي با اهميت را در دوره زماني کوتاه تري به بهره برداري

 برسانيم.

معاون ساخت و توسعه آزادراه ها گفت: 
آزادراه آبيک- چرمشهر تا ۲ سال آينده 
ب��ه بهره برداري مي رس��د.  به گزارش 
خبرنگار مهر سيد حسين مير شفيع، در 
حاشيه بازديد از مسير آزادراه چرمشهر- 

بومه��ن ک��ه با حضور علي صادقي، فرماندار پاکدش��ت صورت 
گرفت، در جمع خبرنگاران با بيان اين که ساخت اين آزادراه ها با 
سرمايه گذاري بخش خصوصي و نيز جذب سرمايه هاي خارجي 
انجام مي ش��ود، اظهار داشت: ساخت آزادراه چرمشهر- بومهن 
بار ترافيکي جنوب و غرب تهران به س��مت ش��مال کش��ور را به 
ط��ور محسوس��ي کاهش خواه��د داد. وي ادامه داد: اين آزادراه 
تاثير فراواني در کاهش مصرف سوخت، کاهش ترافيک و حفظ 

محيط زيست خواهد داشت.

بهتري��ن روش ب��راي نوس��ازي بافت 
فرس��وده در ايران، توس��عه شهرهاي 
ميان��ي با هم��کاري بخش خصوصي 
اس��ت.به گزارش خبرگ��زاري صدا و 
س��يما؛ بيت الله س��تاريان کارشناس 

اقتصاد مس��کن گفت:: نزديک به ۲ ميليون و ۷۰۰ هزار محله 
بد مسکن به روايت وزير راه و شهرسازي دولت يازدهم در کشور 
داريم که شناسايي شده است. محله هايي که به قول آخوندي 
براي رفع معضل فرسودگي هرکدام بايد راه حل هاي مشخصي 
را دنبال کرد که به گفته ايش��ان طي يک برنامه ۱۰ س��اله اين 
کار شدني است.وي افزود: مطلبي که وزير راه و شهرسازي به 
آن اشاره کرده کاملًا درست است. چاره اي جز بازسازي بافت 

فرسوده نداريم و بايد بد مسکن ها را بازسازي کنيم. 

رحم��ت ال��ه مه آب��ادي از انجام ۲۳۴ پ��رواز براي انتقال 
۶۱ ه��زار و ۸۶۹ زائ��ر ب��ه مدينه و ج��ده خبر داد.  رئيس 
هيئت مديره و مديرعامل شرکت فرودگاه ها با اشاره با 
اينکه اين آمار مربوط به اجراي عمليات اعزام حجاج از 
ابتدا تا صبح امروز ۲۸ مرداد اس��ت، گفت: طبق برنامه 
اعلامي پروازهاي رفت از ۸ مرداد آغاز ش��ده اس��ت و تا 
۴ ش��هريورتمام خواهد ش��د و پروازهاي برگش��ت نيز از 
۱۵ ش��هريور آغاز و تا ۳ مهرخاتمه خواهد يافت. وي با 
بيان اينکه پيش از ۸ مرداد نيز سه پرواز به عنوان پيش 
پرواز انجام شد، در مورد عملکرد و سهم دو خط هوايي 
ايران اير و ش��رکت هواپيمايي س��عودي که وظيفه اعزام 
حج��اج را دارن��د، گفت: تاکنون اي��ران اير با انجام ۱۷۹ 
پرواز و انتقال ۴۶ هزار ۴۷۸ زائر سهمي ۷۶.۸ درصدي و 
هواپيمايي سعودي با انجام ۵۵ پرواز و انتقال ۱۵ هزار و 
۳۹۱ زائر سهمي ۲۳.۲ درصدي را داشته اند.مه آبادي در 
مورد عملکرد فرودگاه ها نيز گفت: تاکنون پروازهاي حج 

از ۱۷ فرودگاه شامل امام خميني )ره(، همدان، بندرعباس، 
اردبيل، تبريز، اصفهان، کرمان، مش��هد، رش��ت، شيراز، 
اروميه، اهواز، بوش��هر، س��اري، گرگان و يزد انجام شده 
و در ح��ال انجام اس��ت که اکن��ون ۱۰ فرودگاه  اردبيل، 
بندرعباس، همدان، تبريز، اصفهان، بوشهر، رشت، شيراز، 

کرمان و مشهد کار خود را به اتمام رسانده اند. 

انجام ۲۳۴ پرواز به جده و مدينه 
اس��تاندار کرمانش��اه با اشاره به تاثير راه آهن بر توسعه 
استان، گفت: در ۵۰ سال اخير هيچ پروژه اي به اهميت 

راه آهن در کرمانشاه اجرا نشده است. 
به گزارش ايس��نا، اس��دالله رازاني در نشس��ت کاري با 
فرمانداران و بخش��داران اس��تان با بيان اينکه در اين 
دولت راه آهن از ملاير به کرمانش��اه رس��يد که اتفاق 
بزرگي است، گفت: خصوصا در شش ماه اخير سرعت 
اي��ن پ��روژه بي نظير بود و اگر پيگيريها نبود اين پروژه 

اکنون به نتيجه نرسيده بود.
وي به تاثير راه آهن کرمانش��اه در توس��عه اس��تان هم 
اشاره کرد و گفت: اين پروژه آنقدر براي توسعه استان 
مهم اس��ت که در ۵۰ س��ال اخير هيچ پروژه اي با اين 

اهميت در استان اجرا نشده است.
رازاني گفت: در اين چهار سال پروژه هاي مهم ديگري 
همچون خودروسازي و سامانه گرمسيري نيز در استان 
اجرا شده، با اين وجود هنوز مشکل ديرينه استان يعني 

بيکاري پابرجاس��ت و بايد با تلاش بيش��تري به سمت 
کاهش بيکاري استان برويم.

رازان��ي اظه��ار کرد: با روند خوبي که در کش��ور ايجاد 
ش��ده و تجربه کس��ب ش��ده در چهار س��ال گذشته و 
همچنين اصلاحاتي که در کابينه صورت گرفته، يقينا 
در چهار س��ال آينده بخش زيادي از مش��کلات کشور 

مرتفع خواهد شد.

پروژه اي به اهميت راه آهن در کرمانشاه اجرا نشده 

بهره برداری از تهيه سامانه جامع مدیریت پروژه سازمان بنادر و دریانوردي
معاون س��ازمان بنادر و دريانوردي در مراس��م بهره برداري از 
س��امانه جامع مديريت پروژه س��ازمان بنادر و دريانوردي گفت: 
با توجه به سياس��ت هاي دولت براي اس��تقرار دولت الکترونيک 
و تأکيد وزير راه و شهرس��ازي مبني بر اس��تقرار سيس��تم هاي 
 نظارت��ي هوش��مند و مکاني��زه، از دانش ه��اي نوين اس��تفاده

شد. 
نورالدين علي آبادي در مراس��م بهره برداري از س��امانه جامع 
مديريت پروژه CPMS که در سازمان بنادر و دريانوردي برگزار 
ش��د با اش��اره به اهميت فناوري هاي نوين در امور جاري اظهار 
داشت: امروزه اگر از هر شخصي در مورد ميزان مفيد بودن کنترل 
و نظارت در پروژه سؤال شود، بعيد است که نظر منفي ارائه کند.

وي اف��زود: کنت��رل و نظارت در کاهش هزينه، بهبود وضعيت، 
زمان بندي پروژه و جنبه هاي مختلف قرارداد مفيد است.

مع��اون مهندس��ي و توس��عه امور زيربنايي س��ازمان بندرها و 
دريان��وردي ب��ا بي��ان اينکه »بح��ث اصلي مي��زان اثرگذاري 
اس��ت« تصريح کرد: همواره بحث ميان افراد داراي اينرس��ي 
حرکت و س��کون وجود داش��ته است؛ اما اختراعات مهمي مانند 
ماشين حس��اب، چاپ و موتور بخار که همواره با مخالفت افراد 
داراي اينرسي سکون مواجه بود سرانجام باعث شد تا اين افراد 

خود را با شرايط موجود منطبق کنند.
علي آب��ادي ب��ا اش��اره به وج��ود بيش از هزار پ��روژه در ابعاد و 
قيمت هاي مختلف در س��ازمان بندرها و دريانوردي گفت: اگر 
تعداد پروژه کم و مقياس آن ها کوچک بود ش��ايد مي توانس��تيم 
ب��ا روش ه��اي قديمي آن ها را نظارت و مديريت کنيم، اما امروز 
براي اينکه بتوانيم پروژه ها را به طور مناس��ب شکس��ت دهيم، 
ميزان پيشرفت را رسد و نقاط ضعف را شناسايي کنيم و از همه 
مهم تر اين اطلاعات براي ذي نفعان قابل مشاهده و در دسترس 

باش��د به روش هاي جديدي نياز داريم.معاون س��ازمان بندرها 
و دريانوردي خاطرنش��ان کرد: با توجه به سياس��ت هاي دولت 
براي اس��تقرار دولت الکترونيک و تأکيد وزير راه و شهرس��ازي 
مبني بر اس��تقرار سيس��تم هاي نظارتي هوشمند و مکانيزه، بايد 
در اين راس��تا از دانش هاي نوين اس��تفاده کنيم.وي با اش��اره به 
محدوديت ه��اي اي��ن پروژه در زمان تهيه يادآور ش��د: به دليل 
اينکه سيستم اوليه بر پايه share point بود، امکان گسترش 
وجود نداش��ت و مدام بايد براي به روزرس��اني نسخه هاي جديد 
خريداري مي ش��د و به دليل قفل هاي مکرر، س��رعت کار در 
س��ازمان به ش��دت کاهش مي يافت.به گفته علي آبادي، وجود 
چنين محدوديت هايي باعث حرکت به س��مت تهيه سيس��تم 
جديد شد و با توجه به سياست هاي سازمان و بخش فاوا ما به 
دنبال سيس��تم هايي با قابليت عدم اتکا به اينترنت و در مقابل 
با قابليت اس��تفاده از ش��بکه هاي اينترانت داخلي، استفاده از کد 
نويس��ي داخل��ي حرک��ت کرديم؛ و درنهاي��ت منجر به انتخاب 
 PMBUG شد که بر پايه PAYWEB و CPMS سامانه هاي
نوش��ته ش��ده است.معاون سازمان بندرها و دريانوردي در ادامه 
بيان داش��ت: در مرحله اول س��ه سرفصل زمان، هزينه و قيمت 
به عنوان برنامه هاي کاري قرار گرفت و طبق قرارداد با شرکت 
سفيران، فرايندهاي مختلف تدوين و در سيستم اعمال مي شود 
تا نيازهاي تمامي ذي نفعان از ش��رکت هاي مش��اور و پيمانکار 
گرفته تا مديران س��ازمان و بندرها را برطرف کند و اطلاعات 

را به سمع و نظر آن ها برساند.
مع��اون مهندس��ي و توس��عه امور زيربنايي س��ازمان بندرها و 
دريان��وردي اب��راز داش��ت: هم اکن��ون مرحله اس��تقرار پروژه 
انجام ش��ده و حدود يک ماه اس��ت که مش��اوران و پيمانکاران 
علاوه بر معرفي خود به س��امانه، اطلاعات موردنياز را وارد آن 

مي کنن��د. همچني��ن براي تکميل مرحل��ه انتقال اطلاعات در 
PMIS براي انطباق موارد به کمي زمان نياز است. به علاوه در 
بخش آموزش نيز تاکنون چند جلسه اموزش��ي براي ش��رکت ها 
برگزار ش��ده و برگزاري دوره هاي آموزش هاي غيرحضوري و 

حضور نيز در دستور کار قرار دارد.
علي آبادي به هدف تغيير رفتار س��ازماني در مرحله آخر اش��اره 
ک��رد و گف��ت: ضمن اميدواري نس��بت ب��ه تحقق هدف خود، 
تمامي پروژه هاي BOT، BLT و تمامي قرارداد ها در اين سامانه 

ثبت خواهد شد.
���PMIS نسبت به CPMS تشريح مزاياي سامانه

همچنين نورالدين علي آبادي در حاشيه مراسم راه اندازي سامانه 
جام��ع مديري��ت پروژه در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: اين 
سامانه براي کنترل پروژه هاي مختلف اجرايي در کشور است 
که س��ازمان بنادر و دريانوردي از يکي از مکانيس��م هاي آن با 

استاندارد PMI استفاده مي کند.
وي افزود: اين سامانه امکان کنترل و نظارت بر مراحل مختلف 
پروژه را نش��ان مي دهد به طوري که با اس��تفاده از اين س��امانه 
مي توان قسمت هايي که بايد سريع تر از ساير بخش ها آغاز شود 
به ع��لاوه هزينه هاي بخش هاي مختلف و نقاط بحراني پروژه 
را شناس��ايي کرد و بر اس��اس آن پروژه ها را در بهترين حالت 
جلو برد.معاون سازمان بنادر و دريانوردي از اجراي اولين نمونه 
PMIS در بندر امام خميني )ره( خبر داد و گفت: اين سامانه در 
بن��در ام��ام فقط براي پروژه هاي مخصوص اين بندر راه اندازي 
شد و تهران در سال ۸۴ از اين پروژه براي تمامي بندرها استفاده 
کرد؛ اما امروز با استفاده از نرم افزارهاي بومي، يک سامانه جامع 
و کامل، جايگزين سامانه قبلي مي شود.علي آبادي هزينه تهيه 
اي��ن پ��روژه را ۹ ميليارد توم��ان اعلام کرد و گفت: مزيت هاي 

اين پروژه نس��بت به س��امانه PMIS در حذف محدوديت هاي 
دسترس��ي و کاهش ميزان وابس��تگي به ش��بکه اينترنت است. 
پ��روژه از زم��ان ش��روع و پيدايش مراح��ل ۱۰ گانه اي دارد که 
فقط ۳ مرحله از موضوعات شامل محدوده، زمان و هزينه هاي 

پروژه مديريت مي شود.
مع��اون مهندس��ي و توس��عه امور زيربناي��ي س��ازمان بنادر و 
دريان��وردي بي��ان داش��ت: اج��راي اين پروژه بي��ن يک تا ۳۰ 
درصد در کاهش هزينه ها تأثير خواهد داشت.مقاومت در برابر 
سامانه هاي نوين در تمام سازمان ها وجود دارد اما خوشبختانه 
اين مقاومت هاي به هم گرايي تبديل ش��د و تمامي ذي نفعان با 
يکديگر همکاري دارند. نکته قابل توجه اين است که با استفاده 
از قابليت ثبت امضا الکترونيک اين سامانه علاوه بر شفاف سازي 
ديگ��ر ش��اهد ش��کايت و ادعاي��ي مبني بر دير ي��ا زود پرداخت 
شدن صورت وضعيت ها نخواهيم بود.علي آبادي ضمن تکذيب 
ش��ايعاتي مبني بر احتمال انتخاب وي به عنوان معاون وزير و 
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي در دولت دوازدهم گفت: 

بنده تابه حال امثال چنين صحبت هايي را نشنيده ام.


